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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Dialog Federatia SANITAS – Casa Nationala de Asigurari de Sanatate 

• Angajatii din penitenciare acuza Guvernul de “iresponsabilitate si imaturitate”, 

dupa ce premierul a spus ca momentan nu sunt discutii despre majorarea salariilor 

si soldelor pentru militari si politisti, asa cum anuntase ministrul Apararii. 

• Marius Budai spune ca va propune eliminarea procentului din PNRR pentru 

pensii: 'Nu scrie nicaieri in nicio lege a pensiilor din UE ca ne incadram in atat' 

• Adrian Caciu vorbeste despre majorarea principalelor ajutoare sociale 

• Persoanele cu dizabilitati nu vor mai fi nevoite sa se deplaseze la comisiile de 

specialitate pentru reevaluarea dosarelor, acestea putand fi transmise prin 

intermediul unei platforme online 

• Sorin Cimpeanu: Se renunta la mediile semestriale si la obligativitatea sustinerii 

tezelor 

• Presedintele Academiei, scrisoare catre Bode: Restrictionarea accesului la 

documente - lovitura grava pentru cercetarea istoriei 

• Iohannis - luni si marti, la Consiliul European; pe agenda - sprijinul acordat 

Ucrainei si securitatea alimentara globala 

• Nicolae Ciuca, la intalnirea cu o delegatie SUA: A fost abordata problematica 

exporturilor ucrainene si a eforturilor Romaniei pentru a sustine securitatea 

alimentara a statelor expuse, in special a celor din Orientul Mijlociu si Nordul 

Africii, dar si a Ucrainei 

• O delegatie a FMI va evalua economia romaneasca, in perioada 30 mai - 10 iunie 

• Aurescu, discutii cu omologii din Suedia si Finlanda, precum si cu Jens 

Stoltenberg, pe tema aderarii celor doua state la NATO 
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• Corina Cretu acuza Guvernul ca intarzie accesarea fondurilor europene: Romania 

nu a incheiat si negociat nici acordul, nici programele operationale 

• In perioada 27 mai - 11 iunie, la Conferinta Internationala a Muncii (CIM) 

reprezentantii guvernelor, lucratorilor si  angajatorilor din 187 de state membre 

OIM discuta probleme legate de lumea muncii.   
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• Dialog Federația SANITAS – Casa Națională de Asigurări de Sănătate 

Reprezentanții Federației SANITAS s-au întâlnit cu președintele C.N.A.S., dna Adela 

Cojan și dna Daniela Sârbulescu, director general al Direcției Economice din cadrul 

C.N.A.S. pentru a găsi soluții la problemele semnalate de organizațiile SANITAS din țară. 

Subiectele discutate au fost: 

1. Aplicarea unitară, la nivelul tuturor caselor județene de sănătate, a prevederilor legale 

cu privire la plata sumelor suplimentare determinate de creșterile salariale în sistemul 

sanitar.  

Analiza făcută în cadrul Consiliului Național Sanitas a arătat că există o interpretare 

diferită a cadrului legal. Președintele CNAS a fost de acord că aceste sume trebuie 

asigurate de CJAS pentru toți angajații din sistem, fără a ține cont de momentul angajării 

lor, fapt prevăzut și de O.U.G. nr. 44/2022.  

Pentru a elimina riscul aplicării neunitare a prevederilor legale referitoare la acest 

subiect, CNAS s-a angajat să elaboreze în cel mai scurt timp o metodologie care va fi 

respectată de toate casele județene de asigurări de sănătate. 

2. Asigurarea finanțării pentru cele patru spitale de psihiatrie și pentru măsuri de 

maximă siguranță din țară. 

După întâlnirea de la Ministerul Sănătății, în care reprezentanții Federației SANITAS au 

argumentat necesitatea finanțării tuturor cazurilor internate în aceste spitale, ne-am 

asigurat că și CNAS susține, alături de M.S. o modificare legislativă în acest sens. 

3. Finanțarea spitalelor publice prin contracte de prestări servicii cu casele județene de 

asigurări de sănătate la o sumă echivalentă cu media lunară a sumelor contractate 

pentru anul 2021, prevedere valabilă până la 30 septembrie 2022. 

Consiliul Național SANITAS a analizat situația unor spitale cu care casele județene de 

asigurări de sănătate nu au încheiat contracte în conformitate cu prevederile legale. 

Reprezentanții SANITAS și cei ai CNAS au discutat fiecare caz în parte și au găsit soluțiile 

care să permită acestor spitale să asigure atât servicii medicale corespunzătoare pentru 

pacienți cât și resursele financiare pentru acoperirea drepturilor salariale ale angajaților. 

4. Situația contractelor încheiate între spitalele de pneumoftiziologie și casele 

județene de asigurări de sănătate.  
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Reprezentanții SANITAS au prezentat în detaliu dificultățile pe care le au, în prezent, 

spitalele de pneumoftiziologie în desfășurarea activității medicale curente, ca urmare a 

unor modificări legislative.  

Președintele CNAS s-a angajat să facă o analiză a fiecărui caz semnalat și să găsească 

posibile soluții care vor fi discutate la viitoarea întâlnire cu reprezentanții SANITAS. 

(Sursa: Federatia SANITAS) 

 

• Marius Budăi spune că va propune eliminarea procentului din PNRR 

pentru pensii: 'Nu scrie nicăieri în nicio lege a pensiilor din UE că ne 

încadrăm în atât' 

Ministrul Muncii şi Solidarităţii Sociale, Marius Budăi, susţine că va solicita eliminarea 

procentului din PNRR pentru pensii, motivând că în nicio lege din vreun stat membru al 

Uniunii Europene nu scrie că trebuie să ne încadrăm până la un nivel anume. 

Marius Budăi a declarat duminică la Iaşi, într-o conferinţă de presă, că media europeană 

privind ponderea pensiilor în PIB este cuprinsă între 12,5 şi 13 la sută, dar că în România 

nu ar trebui mers neapărat pe un procent anume, ci pe rezolvarea inechităţilor, scrie 

news.ro. 

"Media europeană este undeva între 12,5 şi 13 la sută. Nu aş merge neapărat pe un 

procent, ci pe rezolvarea inechităţilor în principal. Noi în legea 127, când am promovat-o 

în Parlament, am avut 11,7 la sută pondere, conştienţi că puterea economică nu ne 

poate duce chiar la media UE. Dar trebuie să tindem şi noi acolo", a afirmat ministrul 

Muncii, Marius Budăi. 

Totodată, ministrul Muncii a precizat că va propune eliminarea procentului de 9,4% din 

PIB din PNRR pentru pensii. 

"Eu aş elimina total procentul, nu scrie nicăieri în nicio lege a pensiilor din UE că ne 

încadrăm în atât. Nu scrie. Voi propune eliminarea procentului, pentru că până la urmă 

fiecare stat membru trebuie să aibă independenţa de a-şi decide politicile sociale şi 

economice, bineînţeles respectând reglementările europene. Eu sunt un pro-european 

convins şi spun clar că statele trebuie să-şi decidă politicile", a declarat Marius 

Budăi. 
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Ministrul Muncii susţine că este necesară o renegociere mai largă a PNRR decât până 

acum, el dând ca exemplu irigaţiile, pentru care nu există finanţare în PNRR. 

"Renegocierea PNRR o văd mult mai largă decât până acum. Nu aş vrea să-mi arog nici 

un merit şi nu aş vrea să o luaţi ca o laudă, dar am fost singur în această poveste până 

acum, nu singur ca persoană, pentru că am avut susţinerea lui Marcel Ciolacu şi a 

întregului PSD, dar am fost singurul care s-a bătut şi la Comisia Europeană şi la Banca 

Mondială şi la OECD şi am dus problemele noastre. Nu înţeleg de ce în PNRR nu avem 

nici un euro pentru managementul apei în România, pentru irigaţii şi trebuie să discutăm 

acest aspect. Nu înţeleg de ce în PNRR trebuie să fim condamnaţi la sărăcie şi acest 

aspect trebuie să fie discutat şi cu siguranţă va fi discutat. Vă spun sincer nu m-am 

temut nici când un anumit premier mi-a cerut demisia şi nu mă voi teme nici de acum 

încolo şi nu voi renunţa", a afirmat ministrul Muncii, Marius Budăi. 

(Sursa: ziare.com)  

 

• Angajații din penitenciare acuză Guvernul de “iresponsabilitate și 

imaturitate”, după ce premierul a spus că momentan nu sunt discuții 

despre majorarea salariilor și soldelor pentru militari și polițiști, așa 

cum anunțase ministrul Apărării. 

“Salarizarea polițiștilor, militarilor și polițiștilor de penitenciare nu este un joc de ping-

pong între ministere”, subliniază sindicaliștii din penitenciare într-un comunicat de 

presă. 

Nemulțumirea angajaților vine după ce, ieri, ministrul Apărării a anunțat că a inițiat o 

ordonanță ce are ca scop majorări ale salariilor și soldelor pentru personalul militar și 

pentru polițiști, de la 1 iulie. Totuși, la scurt timp, prim-ministrul Ciucă a reacționat și a 

spus că nu s-a discutat despre aceste majorări: “Am văzut doar ştirea, dar nu am discutat 

acest subiect”. 

“Faptul că prim-ministrul Nicolae Ciucă a declarat public că nu a avut cunoștință de 

proiectul Ministrului Apărării Naţionale, dovedește lipsa de comunicare dintre șeful 

Guvernului și miniștrii săi, cu efecte devastatoare asupra funcționării eficiente a statului 

român.  
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Federația Sindicatelor din Administrația Națională a Penitenciarelor acuză membrii 

Guvernul Ciucă de iresponsabilitate și imaturitate în luarea deciziilor care privesc 

drepturile salariale ale polițiștilor, militarilor și polițiștilor de penitenciare”, transmit 

sindicaliștii nemulțumiți. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Adrian Câciu vorbește despre majorarea principalelor ajutoare sociale 

Ministrul Finanţelor Publice afirmă că Indicatorul Social de Referinţă (ISR) – indice la care 

sunt raportate principalele ajutoare sociale nu a fost majorat anul acesta pentru că 

Guvernul a avut „alte priorităţi” şi pentru că actualul executiv a moştenit un „spaţiul fiscal 

deosebit de redus” de la vechea guvernare, dar promite o altă abordare în ceea ce 

priveşte ISR anul viitor. 

„Legat de Indicatorul Social de Referinţă, analiza pe care am făcut-o la început de an ne-

a dus către alte priorităţi mult mai necesare. A fost pachetul social, a fost partea de 

alocaţii, a apărut şi situaţia aceasta complicată, conflictul din Ucraina. Ce pot să vă zic 

este cu siguranţă în 2023 va fi o nouă abordare cu privire la ISR la nivelul acestui an. Noi 

a avut acea discuţie, chiar şi la momentul creării coaliţiei cu privire la actualizarea acestui 

indicator, dar uitându-ne la lista de priorităţi şi lucruri de rezolvat din spate şi spaţiul 

fiscal deosebit de redus care a fost lăsat de vechea guvernare, a fost oarecum amânată 

această decizie în 2022”, a afirmat Adrian Câciu duminică, într-o conferinţă de presă, la 

Giurgiu, răspunzând unei întrebări. 

Legii nr. 225/2021, începând cu anul 2022, ISR se majorează, la data de 1 martie a 

fiecărui an, cu rata medie anuală a inflaţiei, indicator definitiv comunicat de Institutul 

Naţional de Statistică (INS). Acest indicator stă la baza stabilirii cuantumurilor prestaţiilor 

de şomaj şi al unor măsuri active, precum şi al beneficiilor de asistenţă socială. 

Beneficiile de asistenţă socială care sunt raportate la ISR sunt: ajutorul social, alocaţia 

pentru susţinerea familiei, alocaţia lunară de plasament, prestaţiile sociale pentru 

persoanele cu handicap (adulţi şi copii), nivelul minim al indemnizaţiei pentru creşterea 

copilului şi al indemnizaţiei de acomodare, sprijinul pentru adoptatori şi ajutorul pentru 

refugiaţi.  
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Anul acesta, rata medie anuală a inflaţiei care a stat la baza stabilirii noilor cuantumuri 

de prestaţii sociale şi beneficii de asistenţă socială a fost de 5,1%, ceea ce a dus la o 

creştere a valorii ISR de la 500 de lei la 525,5 lei. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Persoanele cu dizabilităţi nu vor mai fi nevoite să se deplaseze la 

comisiile de specialitate pentru reevaluarea dosarelor, acestea putând 

fi transmise prin intermediul unei platforme online 

Ministrul Muncii, Marius Budăi, a declarat, duminică, la Iaşi, că persoanele cu dizabilităţi 

nu vor mai trebui să se deplaseze la comisiile de specialitate pentru reevaluarea 

dosarelor, acestea putând fi transmise prin intermediul unei platforme digitale care va fi 

dată în funcţiune la începutul anului viitor, relatează Agerpres. 

Într-o conferinţă de presă, Budăi a explicat că va fi creată o platformă online, care va fi 

interconectată inclusiv cu organizaţiile neguvernamentale ce se ocupă de persoanele cu 

dizabilităţi, cu Ministerul Muncii, cu Autoritatea Naţională pentru Protecţia Drepturilor 

Persoanelor cu Dizabilităţi, Agenţia Naţională pentru Plăţi şi Inspecţie Socială, Casa 

Naţională de Pensii şi Agenţia Naţională de Ocupare a Forţei de Muncă. 

„Toate persoanele cu dizabilităţi din România vor avea o platformă online unde vor 

depune documentele. Nu vor mai fi obligate să se prezinte la comisii pentru a depune 

dosarele. Evaluarea se va face online. Vor fi invitaţi la comisie doar atunci când din 

documente nu este clar ceea ce e cu ei. (…) Din ianuarie va fi. Noi deja am preluat o 

parte din livrabilele de informatică, până la începutul lui decembrie suntem în probe, în 

decembrie trebuie să ne livreze finalul şi practic din ianuarie vrem să intrăm pe această 

platformă şi să închidem această chestiune privind purtarea unor oameni necăjiţi pe la 

comisii pentru că aşa trebuia”, a afirmat ministrul Muncii. 

Pentru aceasta, susţine ministrul Budăi, vor fi accesate fonduri prin PNRR. 

Ministrul Muncii a precizat că o parte din persoanele cu dizabilităţi deja nu merg 

personal la comisii pentru reevaluarea dosarelor. 
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„În 2019, când am avut onoarea să fiu pentru prima oară ministru, am dat un ordin ca 

persoanele cu amputaţie dublă să nu vină la comisie pentru reevaluare. Nu pentru 

încadrare. Pentru încadrarea în grad de handicap e prima prezentare, dar după aceea nu 

mai e nevoie să se prezinte la reevaluarea care trebuie făcută la interval de doi ani. Pe 

bună dreptate, spuneam noi în popor, că doar nu-i creşte un nou membru. Din păcate, 

în doi ani nu s-a continuat acest demers. Acum când m-am întors prima măsură pe care 

am luat-o a fost să scriu ordinul prin care şi persoanele cu o singură amputaţie să fie 

beneficiari. Şi experienţa COVID şi-a spus cuvântul şi am introdus şi oxigeno-

dependenţii. Nu cred că e demn de noi ca stat să mai chemăm o persoană la comisie cu 

aparatul de oxigen după ea. În această idee facem această digitalizare. Tot ce va 

însemna reevaluare, tot ce va însemna evaluare chiar pentru încadrare, documentele se 

vor depune online. Această platformă va fi la dispoziţia persoanelor cu dizabilităţi şi a 

ONG-urilor pentru a putea colabora cu Ministerul Muncii şi cu Agenţia”, a precizat 

ministrul Muncii. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Sorin Cîmpeanu: Se renunţă la mediile semestriale şi la 

obligativitatea susţinerii tezelor 

Ministrul Educaţiei, Sorin Cîmpeanu, a anunţat luni că se va renunţa la mediile 

semestriale, la obligativitatea susţinerii tezelor semestriale şi că va fi necesară o singură 

medie generală la finalul anului şcolar. 

"La acest moment este în curs de finalizare întâlnirea pentru dialog social între 

Ministerul Educaţiei şi toţi partenerii de dialog pentru a se definitiva Regulamentul de 

organizare şi funcţionare a învăţământului preuniversitar, astfel încât mâine aceste 

modificări să îmbrace forma unui ordin de ministru al Educaţiei şi să fie transmise spre 

publicare în Monitorul Oficial. Structura anului şcolar este deja cunoscută, este deja 

publicată în Monitorul Oficial iar modificarea esenţială care a fost deja agreată, discuţiile 

sunt în curs, este aceea că se renunţă la mediile semestriale, se renunţă la obligativitatea 

susţinerii tezelor semestriale, va fi necesară o singură medie generală la finalul anului 

şcolar, iar profesorul va avea mult mai multă autonomie în scopul unei evaluări ritmice 

pe parcursul întregului an şcolar", a spus ministrul într-o conferinţă de presă. 
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Potrivit acestuia, s-a agreat împreună cu partenerii de dialog social ca numărul minim de 

note pentru o disciplină să fie egal cu N+3, unde N reprezintă numărul de ore alocate la 

o disciplină într-o săptămână. 

"Au fost mai multe variante de lucru, s-a agreat ca numărul minim de note pentru o 

disciplină să fie egal cu N+3, unde N este numărul de ore alocate săptămânal pentru o 

anumită disciplină. Altfel spus, pentru o disciplină care are două ore pe săptămână, într-

un întreg an şcolar vor fi necesare cel puţin 5 note", a explicat Cîmpeanu. 

A fost stabilită şi "poziţionarea vacanţei" din luna februarie. 

"A fost stabilită poziţionarea vacanţei mobile din luna februarie în întreg sistemul 

naţional de învăţământ. Sunt 30 de judeţe care au decis ca vacanţa din luna februarie să 

fie în ultima săptămână, sunt zece judeţe care au decis ca vacanţa să fie în cea de-a 

doua săptămână a lunii februarie. Este vorba de judeţele Argeş, Bihor, Bistriţa-Năsăud, 

Călăraşi, Cluj, Dâmboviţa, Gorj, Hunedoara, Teleorman şi Prahova. Bucureşti şi Suceava 

au decis ca săptămâna de vacanţă din februarie să fie în cea de-a doua săptămână", a 

spus Sorin Cîmpeanu. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Preşedintele Academiei, scrisoare către Bode: Restricţionarea 

accesului la documente - lovitură gravă pentru cercetarea istoriei 

Preşedintele Academiei Române, Ioan-Aurel Pop, a adresat ministrului Afacerilor Interne, 

Lucian Bode, o scrisoare în care Biroul Prezidiului Academiei solicită păstrarea accesului 

liber la documentele din Arhivele Naţionale, în care subliniază că restricţionarea 

constituie o "lovitură gravă" pentru cercetarea istoriei naţionale. 

 

"Biroul Prezidiului Academiei Române a luat act cu îngrijorare de anunţul Arhivelor 

Naţionale privind posibilitatea restricţionării accesului la documentele (din depozitele 

proprii) cu marcaje de secretizare, din perioada comunistă şi chiar mai vechi. Acest fapt 

constituie o lovitură gravă pentru cercetarea istoriei naţionale, în totală contradicţie cu 

practica din ultimele decenii, cu precedentul creat de activitatea Comisiei Prezidenţiale  
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pentru Analiza Dictaturii Comuniste din România şi cu recomandările organismelor 

europene privind accesul la arhive", se arată în scrisoarea preşedintelui Academiei, 

transmisă luni AGERPRES. 

 

Totodată, Ioan-Aurel Pop îşi exprimă îngrijorarea în legătură cu "semnalările mediatice 

privind distrugerea unor documente publice la expirarea termenului legal de secretizare, 

fără evaluarea firească a conţinutului lor documentar-istoric de către specialiştii 

Arhivelor, fapt îndreptat ferm înspre prejudiciul ştiinţei istorice şi a identităţii naţionale" 

şi solicită "eliminarea restricţiilor menţionate şi asigurarea integrităţii informaţiei 

relevante pentru istoria acestei ţări". 

 

"Instituţiile cu profil istoric (facultăţi, institute, centre etc.) din cadrul universităţilor şi 

Academiei Române îşi desfăşoară activitatea pe baza investigaţiilor din arhive. 

Majoritatea cercetătorilor istoriei recente au în plan lucrări care presupun asemenea 

cercetări în arhivă. Solicităm, de aceea, autorităţilor publice implicate să intervină în cel 

mai scurt timp pentru eliminarea restricţiilor menţionate şi asigurarea integrităţii 

informaţiei relevante pentru istoria acestei ţări. Este necesar ca prestigioasa instituţie 

numită Arhivele Naţionale ale României, principala depozitară a memoriei naţionale şi 

unica autoritate de reglementare în domeniul arhivelor, condusă nu de puţine ori de-a 

lungul timpului de membri ai Academiei Române, să-şi păstreze rangul şi menirea, să fie 

modernizată, consolidată şi respectată, în acord cu practicile din Uniunea Europeană", 

adaugă Pop. 

 

Preşedintele Academiei Române consideră că este "imperios necesar" ca proiectul Legii 

Arhivelor PL-x nr. 31/2019, care soluţionează corect şi problemele menţionate mai sus, 

să revină cu prioritate pe agenda Parlamentului". 

 

"Ataşăm posibile soluţii propuse încă din 2016 de fosta conducere a instituţiei la măsura 

luată recent de conducerea Arhivelor Naţionale, în urma controlului făcut de entităţile 

care se ocupă de informaţiile clasificate din Ministerul Administraţiei şi Internelor, şi care 

NU pot înţelege specificul cercetării istorice", se mai arată în scrisoarea preşedintelui 

Academiei Române, Ioan Aurel Pop, adresată ministrului Afacerilor Interne, Lucian Bode.  

(Sursa: Agerpres)  

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 30 mai 2022 11 

 

• Iohannis - luni şi marţi, la Consiliul European; pe agendă - sprijinul 

acordat Ucrainei şi securitatea alimentară globală 

Preşedintele Klaus Iohannis va participa, luni şi marţi, la Bruxelles, la reuniunea 

extraordinară a Consiliului European, a cărei agendă se va concentra pe situaţia de 

securitate şi consecinţele generate de agresiunea Federaţiei Ruse împotriva Ucrainei. 

"Liderii europeni vor discuta modalităţile de acordare, în continuare, a sprijinului politic 

şi a asistenţei umanitare, economice şi financiare Ucrainei, inclusiv cu referire la rolul 

important pe care trebuie să îl aibă Uniunea Europeană în eforturile de reconstrucţie 

post-conflict. Având în vedere impactul multidimensional al actualei crize asupra 

Republicii Moldova, va fi discutată şi necesitatea oferirii unui sprijin adecvat pentru 

consolidarea rezilienţei acestui stat", a informat Administraţia Prezidenţială. 

Şefii de stat şi de guvern vor discuta modalităţile concrete de sprijin pentru asigurarea 

continuităţii exporturilor alimentare din Ucraina, în contextul angajamentului UE pentru 

asigurarea securităţii alimentare globale, precizează sursa citată. 

Agenda liderilor europeni va viza şi aspectele referitoare la securitate şi apărare, având 

în vedere propunerile recente ale Comisiei Europene "pentru remedierea deficitului de 

investiţii în materie de apărare" şi întărirea cooperării şi coordonării între statele membre 

în acest domeniu. 

"Pornind de la propunerile recente ale Comisiei Europene în cadrul Planului RePowerEU 

pentru materializarea obiectivului reducerii dependenţelor energetice de Federaţia Rusă, 

şefii de stat şi de guvern vor continua discuţiile privind diversificarea surselor şi rutelor 

de energie şi securitatea aprovizionării. Astfel, un subiect important se referă la 

propunerile de optimizare a funcţionării pieţei europene de electricitate pentru controlul 

volatilităţii preţurilor, astfel încât acestea să fie accesibile, iar categoriile vulnerabile să fie 

cât mai bine protejate", a informat Administraţia Prezidenţială. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Nicolae Ciucă, la întâlnirea cu o delegație SUA: A fost abordată 

problematica exporturilor ucrainene şi a eforturilor României pentru a 

susţine securitatea alimentară a statelor expuse, în special a celor din 

Orientul Mijlociu şi Nordul Africii, dar şi a Ucrainei 

Prim-ministrul Nicolae Ciucă a primit sâmbătă o delegaţie a Senatului SUA condusă de 

Robert Portman, în cadrul întrevederii fiind abordate subiecte legate de sprijinul 

american pentru investiţiile în energia nucleară şi facilitatea oferită de România pentru 

exporturile ucrainene de cereale, relatează Agerpres. 

Conform unui comunicat transmis de guvern, s-a discutat de asemenea despre situaţia 

de securitate a României şi a regiunii în contextul agresiunii militare pe scară largă a 

Rusiei în Ucraina. 

„Premierul României a prezentat problematica exporturilor ucrainene şi a eforturilor 

României pentru a susţine securitatea alimentară a statelor expuse, în special a celor din 

Orientul Mijlociu şi Nordul Africii, dar şi viabilitatea economiei ucrainene. Portul 

Constanţa, Portul Galaţi, circulaţia pe Dunăre către inima Europei, transportul pe cale 

ferată şi pe drumuri au fost prezentate ca variante de suport de către premierul Nicolae-

Ionel Ciucă. De asemenea, o parte importantă a discuţiei a vizat invazia rusă din Ucraina 

şi nevoile de sprijin concret pentru vecinii noştri”, transmite Guvernul. 

Senatorul Robert Portman a mulţumit României pentru eforturile întreprinse şi a 

subliniat interesul pe care îl are pentru ţara noastră, deoarece în Ohio, statul pe care-l 

reprezintă, are importante comunităţi de români şi de ucraineni. 

„Din această perspectivă, senatorul american este preocupat să ajute ţara noastră în 

finanţarea proiectelor energetice nucleare, dar şi în transportul de cereale, irigaţii şi 

investiţii în industria de profil. Robert Portman este un susţinător al prezenţei americane 

în Flancul Estic al NATO şi al importanţei strategice a Mării Negre pentru securitatea 

aliată. Senatorul american a remarcat producţia românească de grâu excelentă de anul 

acesta, dar şi deciziile ţării noastre în materie de independenţă energetică, foarte 

apreciată de către partea americană”, reiese din comunicatul Guvernului. 
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Nicolae Ciucă a subliniat că, pentru victoria Ucrainei în războiul declanşat de agresiunea 

militară rusă, „este esenţială unitatea Occidentului, în special prin manifestarea susţinerii 

tuturor statelor care sunt încă dependente” de produsele energetice ruse.  

„Ambele părţi au convenit faptul că întărirea serioasă a Flancului Estic cu capabilităţi 

militare moderne, de ultimă generaţie şi prezenţa americană şi aliată substanţială sunt 

cruciale pentru menţinerea posturii de apărare şi descurajare necesară în faţa avansului 

şi proiectelor strategice ofensive ale Rusiei în regiune”, mai precizează Guvernul. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• O delegaţie a FMI va evalua economia românească, în perioada 30 

mai - 10 iunie 

O echipă a Fondului Monetar Internaţional, condusă de şeful misiunii FMI pentru 

România, Jan Kees Martijn, va vizita Bucureştiul, în perioada 30 mai - 10 iunie, pentru 

analiza anuală a economiei româneşti, cunoscută sub denumirea de Consultare pe 

Articolul IV, a anunţat reprezentantul regional al FMI pentru Europa Centrală şi de Est, 

Nadeem Ilahi. 

"Echipa FMI va discuta cu autorităţile române despre politicile şi evoluţiile economice. 

Vor fi organizate întâlniri cu oficiali de la Ministerul Finanţelor, Banca Naţională a 

României, alte agenţii guvernamentale, precum şi cu reprezentanţi din sectorul privat şi 

ONG-uri", informează un comunicat al instituţiei financiare remis AGERPRES. 

"La finalul vizitei, este aşteptat ca misiunea FMI să susţină o conferinţă de presă", se 

arată în comunicat. 

În prezent, România nu are în derulare un acord de finanţare cu Fondul Monetar 

Internaţional, însă instituţia financiară evaluează anual evoluţia economiei româneşti, în 

baza consultărilor pe Articolul IV. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Aurescu, discuții cu omologii din Suedia şi Finlanda, precum și cu 

Jens Stoltenberg, pe tema aderării celor două state la NATO 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a avut, duminică, discuţii telefonice cu 

omologii săi din Suedia şi Finlanda şi cu secretarul general al NATO, Jens Stoltenberg, pe 

tema aderării celor două state la Alianţa Nord-Atlantică, relatează Agerpres. 

Conform unei postări a lui Aurescu pe Twitter, acesta i-a informat la telefon pe ministrul 

Afacerilor Externe al Regatului Suediei, Ann Linde, pe ministrul Afacerilor Externe al 

Republicii Finlanda, Pekka Haavisto, şi pe secretarul general al NATO, Jens Stoltenberg, 

despre discuţiile purtate, vineri, la Istanbul, pe tema aderării celor două state la NATO şi 

despre paşii care urmează în acest proces. 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a participat vineri, la Istanbul, la Trilaterala 

pe teme de securitate România – Polonia – Turcia. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Corina Creţu acuză Guvernul că întârzie accesarea fondurilor 

europene: România nu a încheiat și negociat nici acordul, nici 

programele operaționale 

Fostul comisar european Corina Crețu a scris duminică, pe pagina sa de Facebook, că 

România nu are încheiate şi negociate cu Comisia Europeană nici Acordul de Parteneriat, 

nici Programele Operaţionale, deşi fondurile pentru 2021-2027 pot fi accesate de la 1 

iulie 2021. 

"Acum trei ani, Comisia Europeană prezenta propunerea sa de buget pentru perioada 

2021-2027. Exact acum un an, Consiliul Uniunii Europene a adoptat Pachetul de 

Coeziune pentru perioada 2021-2027 în valoare totală de 330 miliarde euro - din care 

României îi revin aproximativ 28 de miliarde euro. Deci, cele 28 de miliarde de euro din 

politica de coeziune pot fi accesaţi de la 1 iulie 2021, ziua in care Regulamentul de 

folosire a acestor ţări a fost publicat în Jurnalul European. Cum alte ţări o fac deja, 

folosind în paralel fonduri europene din exerciţiul financiar 2021-2027 şi din PNRR.  
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Dar România nu are încă negociate Acordul de Parteneriat cu Comisia Europeană, nici 

Programele Operaţionale - care sunt absolut necesare pentru utilizarea acestor sume", a 

notat Corina Creţu. 

Potrivit acesteia, pentru exerciţiul financiar 2014-2020, România mai are de cheltuit 13 

miliarde de euro, iar termenul limită de folosire pentru aceşti bani este 31 decembrie 

2023. 

Referitor la bugetul 2021 - 2027, europarlamentarul român precizează că, în calitate de 

comisar pentru politică regională, a negociat creşteri importante ale sumelor pentru 

ţările mai puţin dezvoltate din Uniunea Europeană, implicit pentru România. 

"În ceea ce priveşte bugetul 2021 - 2027, am conştiinţa împăcată că am negociat creşteri 

importante ale sumelor pentru ţările mai puţin dezvoltate din Uniunea Europeană, 

implicit pentru România. Acesta este domeniul de care am fost responsabilă în Comisia 

Europeană în calitate de comisar pentru politică regională, iar negocierile au început 

încă din 2017. De altfel, în 2018, am prezentat primul draft al acestui Pachet de coeziune 

la Strasbourg. În ciuda provocărilor de atunci (plecarea unui important net contributor, 

provocările privind migraţia, lupta împotriva terorismului, securitatea, apărarea 

frontierelor externe) am reuşit să propunem cea mai mare alocare bugetară pentru 

politica regională: 373 miliarde de euro pentru 27 de state membre, din care 80% ar 

urma să meargă către regiunile cele mai sărace din Europa. M-am opus oricăror 

indicatori suplimentari sau condiţionalităţi iniţiale privind alocarea fondurilor, insistând 

pe formula de calcul bazată pe Produsul Intern Brut pe cap de locuitor, folosită încă din 

anii '90. Potrivit acestei formule, Grecia, Italia, Spania, Bulgaria şi România ar beneficia de 

alocări suplimentare faţă de perioada 2014 - 2020. De exemplu, România ar urma să 

primească 8% în plus de la bugetul UE, adică 6 miliarde euro în plus sau 15% în plus 

ajutor financiar pe cap de locuitor faţă de perioada 2014 - 2020", a explicat ea. 

Pe lângă buget, fostul comisar european a propus o simplificare a modului de accesare a 

fondurilor europene. 

"Acelaşi set de reguli pentru şapte fonduri, 80 de măsuri de simplificare etc., măsuri 

menite să uşureze viaţa beneficiarilor de fonduri în accesarea acestora. M-am luptat 

mult pentru propunerea Comisiei Europene. Este clar că exista state care atacă politica 

regională, mai ales din cauza ratei mici de absorbţie şi a cazurilor de fraude din 

fonduri europene.  
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Dar nu cetăţenii trebuie să plătească pentru aceste lucruri. Aşa cum am mai spus, din 

păcate, deşi fondurile pentru 2020-2027 pot fi accesate de la 1 iulie 2021, şi alte ţări 

consumă cu succes de atunci, România nu are încheiate şi negociate nici Acordul de 

Parteneriat cu Comisia Europeană, nici Programele Operaţionale. Felicit noul ministru al 

Fondurilor Europene şi Guvernul României că au accelerat aceste proceduri, în speranţa 

recuperării timpului pierdut în ultimii ani. Eu mă voi zbate în continuare ca politica 

regională să rămână aşa cum este ea definită în Tratatul Uniunii Europene: un 

instrument de reducere a inegalităţilor teritoriale şi a decalajelor de dezvoltare din 

interiorul Uniunii Europene", a adăugat Corina Creţu. 

Pe data de 14 aprilie, Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene (MIPE) a anunţat că 

a transmis Comisiei Europene în mod oficial documentul care stabileşte viitoarele linii 

strategice de finanţare şi complementaritatea dintre fondurile şi programele specifice 

Politicii de Coeziune în perioada de programare 2021 - 2027, precum şi posibilităţile de 

finanţare a nevoilor de dezvoltare din alte surse financiare. 

Potrivit unui comunicat al MIPE, în perioada următoare, România va putea transmite 

progresiv Comisiei Europene şi programele operaţionale, în funcţie de încheierea 

negocierilor informale cu Comisia Europeană pentru fiecare în parte. 

Valoarea totală a finanţării politicii de coeziune şi politicii de pescuit pentru 2021 - 2027 

se ridică la 31,5 miliarde euro. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• În perioada 27 mai - 11 iunie, la Conferința Internațională a Muncii 

(CIM) reprezentanții guvernelor, lucrătorilor și  angajatorilor din 187 de 

state membre OIM discută probleme legate de lumea muncii.   

Printre punctele de pe ordinea de zi a Conferinței din acest an, se numără securitatea și 

sănătatea în muncă, ucenicia, precum și economia socială și solidară . 

 Ieri, la ceremonia de deschidere, în discursul său de deschidere a celei de-a 110-a sesiuni 

a Conferinței Internaționale a Muncii (ILC),  Directorul general al Organizației 

Internaționale a Muncii, Guy Ryder, a subliniat necesitatea apărării statului de 

drept împotriva celor care „folosesc războiul pentru a nega justiția socială”.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 30 mai 2022 17 

 

 „Pacea durabilă depinde de justitia socială, iar  justitia socială depinde de pace. Cei 

care recurg la război neagă justitia socială. Iar cei care stau în calea justitiei sociale 

pun în pericol pacea”, a spus Ryder. 

 Pe măsură ce țările se confruntă cu o redresare inegală și uneori „fragilă” a piețelor lor de 

muncă în urma pandemiei de COVID-19, Guy Ryder a avertizat că „ ce este mai rău 

probabil abia urmează” pentru economia mondială din cauza impactului agresiunii ruse 

împotriva Ucrainei. 

 Situația „generează crize alimentare, energetice și financiare mondiale”, a spus 

domnul Ryder, și „a pus cooperarea internațională sub o presiune considerabilă, dacă 

nu fără precedent”. 

 „Așa cum încălcarea Cartei Națiunilor Unite prin agresiune militară nu trebuie tolerată și 

nu trebuie să prevaleze, încălcarea standardelor internaționale de muncă nu trebuie să 

rămână neabordată”, a adăugat directorul general. El a îndemnat delegații să arate „că 

multilateralismul – în această organizație tripartita – funcționează cu adevărat”. 

 Ca la fiecare Conferință Internațională a Muncii, delegații vor discuta cazuri specifice de 

țară care sunt aduse în fața Comisiei pentru Aplicarea Standardelor. 

 Prezentând raportul său la Conferință, intitulat Țările cel mai puțin dezvoltate: criză, 

transformare structurală și viitorul muncii, Ryder a spus că „țările cel mai puțin 

dezvoltate  sunt cel mai expuse riscului de a fi lăsate în urmă. Așadar, dacă luăm în 

serios Agenda 2030 pentru Dezvoltare Durabilă, trebuie să luăm în serios țările cel 

mai puțin dezvoltate, deoarece acolo se va decide, în primul rând, soarta Agendei.” 

 Directorul general a salutat discuțiile cheie care vor avea loc în timpul Conferinței. Acestea 

vor include eventuala modificare a Declarației OIM privind principiile și drepturile 

fundamentale la locul de muncă, 1998, pentru a prevedea condiții de muncă sigure 

și sănătoase. 

 Referindu-se la cele trei milioane de vieți pierdute în fiecare an din cauza accidentelor și 

a bolilor legate de muncă, el a subliniat responsabilitatea „clară și fermă” a OIM de a 

proteja lucrătorii împotriva bolilor și accidentelor legate de muncă. 

 Va avea loc și o primă discuție pe tema uceniciei de calitate, în vederea posibilei creări 

a unui nou standard internațional al muncii.  
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În plus, comitetele vor discuta despre munca decentă și economia socială și solidară, 

precum și obiectivul strategic al ocupării forței de muncă în cadrul mecanismului de 

implementare a Declarației OIM privind justiția socială pentru o  globalizare justă. 

 Conferința se va desfășura într-un format hibrid, cu participarea delegaților în persoană 

la Geneva, precum și virtual. Comisiile își vor începe activitatea pe 30 mai. Sesiunile 

plenare vor avea loc în perioada 6 – 11 iunie. 

Pe 10 iunie, Summit-ul la nivel înalt privind lumea muncii va avea ca tema „Abordarea 

crizelor globale multiple: promovarea redresării și rezilienței centrate pe om”. 

 În prima zi a Conferinței, Claudio Moroni, ministrul Muncii, Ocupării Forței de Muncă 

și Securității Sociale din Argentina, a fost ales președinte al Conferinței pentru 

durata acesteia, din 27 mai până în 11 iunie. 

 Conferința a ales vicepreședinți pe Ali Samikh Al-Marri (guverne) din Qatar, 

Alexandre Furlan (angajatorii) din Brazilia și Paola del Carmen Egúsquiza Granda 

(lucratori) din Peru. 

 Punerea în practică a „noii normalități” pe care o susținem atât de mult, punând oamenii 

în centrul preocupărilor noastre, necesită implementarea urgentă a politicilor incluzive și 

a unui sistem de reguli și acorduri internaționale care să promoveze creșterea cu o 

distribuție echitabilă a rezultatelor acesteia.” a subliniat Claudio Moroni. 

 Conferinţa Internatională a Muncii, a subliniat Renate Hornung-Draus, vicepreședinta 

(Angajatori) al Consiliului de conducere al OIM, „are loc într-o perioadă de crize globale 

complexe care creează o provocare existențială pentru instituțiile și tradițiile multilaterale, 

așa cum au fost create și dezvoltate în secolul  XX și ar putea fi un punct de cotitură către 

un viitor cadru care trebuie modelat în mod proactiv, inclusiv de către Organizația 

Internațională a Muncii.” 

 „În 2022, ne confruntăm cu amenințările existențiale ale războiului nuclear, 

schimbărilor climatice și pandemiilor, cărora se adaugă o combinație toxică de 

sărăcie și inegalitate în creștere, extremism, naționalism, violență de gen și spațiu 

democratic în scădere”, a adăugat Catelene Passchier, vicepreședinta 

(Lucrători)  Consiliului de conducere al OIM. 
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Conferința Internațională a Muncii (ILC), numită uneori parlamentul mondial al muncii, 

este cea mai mare adunare internațională dedicată lumii muncii, la care participă 

reprezentanți ai guvernelor, angajatorilor și lucrătorilor din cele 187 de state 

membre ale OIM. Delegații discută probleme majore din lumea muncii, adoptă și 

monitorizează aplicarea standardelor internaționale de muncă și stabilesc prioritățile și 

bugetul OIM la nivel global. 

(Sursa: Departamentul International CNSLR-FRATIA) 

 

 


